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عبدالحســین فــرزاد - مترجم و اســتاد دانشــگاه - در 
یادداشتی که در اختیار ایسنا قرار داده، به مصاحبه چند 
روز پیش این خبرگزاری با بهروز افخمی پرداخته و در نقد 

آن نکته هایی نوشته است.
این دانشــیار زبان عربی و ادبیات تطبیقی، در یادداشت 
خود با این آغاز که با توجه به رویکرد افخمی به مســائل 
کشور و جهان و معضلات پیش رو، همان بهتر که دست 
از اســتخاره بردارد؛ زیرا در کار خیر حاجت هیچ استخاره 
نیست، در بخش دیگری آورده است: »در حقیقت یا قلم 
و دوربین به دســت نگیر و اگــر می گیری از هیچ چیز و 
هیچکس باکی نداشــته باش و کار فرهنگی خودت را به 
دور از شــعار، پربار ارایه بده. مقصود بنده، شعار سیاسی 
نیست. هنرمند شــعار نمی دهد، بلکه اطلاعات و دانش) 
science( را در ذهن مخاطبش به معرفت و شــناخت 
)knowledge( تبدیل می کند«. او همچنین گفته است: 
»حتما این فیلساز عزیزو توانا، فیلم نام گل سرخ را دیده  
اســت. این فیلم را ژان ژاک آنو، در دهه هشــتاد با بازی 
شون کانری ساخت. در تلویزیون ما، در برنامه هنر هفتم، 
به سرپرســتی مرحوم استاد اکبرعلمی این فیلم نقد شد. 
اگر اشتباه نکنم در نقد این فیلم، دوست عزیز استاد دکتر 
حســن بلخاری هم شرکت داشت و سخنان ایشان بسیار 

سودمند بود.
ایــن فیلم برگرفته از رمانی به همین نام )نام گل ســرخ  
- یا – آنک نام گل ســرخ( اثر نویســنده و نشانه شناس 
بزرگ ایتالیایی مرحوم اومبرتو اکو، است. نکته جالب در 
این رمان این اســت که کشیشی متعصب، کتابخانه یک 
کلیسای جامع را به دوقسمت تقسیم کرده و یک قسمت 
کتاب هایی خاص را ) که کتب ضالهّ نامیده( به ســیانور 
آغشــته کرده است که هر کس بخواند، بمیرد. گروهی از 
طلاب کلیسا که وسوسه می شدند تا این آثار را بخوانند، 
سیانور از طریق دست و زبان جذب بدن آن ها می شد و آنها 
را می کشت. می دانید آن کشیش چه کتاب هایی را کتب 

ضاله می دانســت: نعوذ بالله قرآن مجید، هزارویک شب، 
کمدی الهی دانته، دکامرون و... این کشیش می گفت این 
کتاب ها نشاط آور است و میل به زندگی را در این دنیا زیاد 
می کند و باعث شــادی مردم می شود و وقتی مردم شاد 
باشند، دیگر از کلیسا نمی ترسند و از ما اطاعت نمی کنند.

ببینید چقدر این کشــیش متعصب راه حضرت مســیح 
)ع( را بــه میل خــودش عوض کرده اســت. درحالی که 
در اســلام حدیثی داریم که علامت مؤمن این اســت که 
سُــرَّ مَن رآهُ: یعنی هرکس او را ببیند شــادمان می شود 
)رجوع کنید به مقاله بنده در چندســال پیش با عنوان: 
شاد زیســتن کار خردمندان است(.به بیان دیگر، اومبرتو 
اکو می گوید هرچیزی که شــادی مردم را از آن ها بگیرد، 
الهی و خداگونه نیســت. پس وقتی اقتصاد ما کارد را به 
اســتخوان رسانده، وظیفه هنرمندان و اهل علم است که 
سیاســتمداران را یاری دهند تا مشــکلات را حل کنند؛ 
همانطور که آیة الله جوادی آملی فرمودند برخی مسؤلین 
تخصص، لیاقت و عرضه کافی برای پســت های دولتی را 
ندارند«. عضو هیات نویســندگان دایره المعارف اسلامی 
همچنین در بخش دیگری از یادداشت خود آورده است: 
»اعتراضات اخیر را بنده مدنــی می دانم، اگرچه گروهی 
به میان مردم می آیند و کوشــش می کنند که مسأله را 
به اغتشــاش بکشانند. رسول اکرم)ص( فرموده اند: »سیّد 
القومِ خادمُهم« رئیس مردم خادم آن هاست. در حقیقت 
در نظام جمهوری اســلامی مردم مانند رژیم پادشاهی، 
رعیّت نیســتند، بلکه اربابان کشور هستند و دولتمردان، 
نوکر و گماشتگان مردم هســتند که با نظر و رأی مردم 
انتخاب می شــوند پس هیچکس از جانب دیگری غیر از 
مردم، حق حکومت ندارد.به قول مرحوم پروفسور ادوارد 
ســعید، هنرمندان، علما و دانشــمندان در حقیقت باید 
همیشه در مقابل قدرت سیاسی بایستند و نه همراه آن. 
در کشور متأســفانه در بخش اقتصادی ما با فامیل بازی 
و زدوبندهایی که همه می دانیم، اقتصاد کشــور را بیمار 
و ناتوان کرده ایــم، بنابراین توزیع ثروت بر مبنای عدالت 
اجتماعــی صورت نگرفته که البته بیشــتر این بخش به 
جهت آن است که مسؤلین بخش اقتصادی، متخصص در 
دانش اقتصاد روز جهان نبوده اند. و نیز در بخش های دیگر 
سیاست، ما ارتباط خود را با جهان کم کم قطع کرده ایم. ما 
باید با همه جهان تعامل فرهنگی، علمی، مدنی، سیاسی 
و اقتصادی داشته باشــیم«. رایزن فرهنگی جهان عرب 
)فرهنگ وتمدن اسلامی – عربی( در کشور کره جنوبی، 
در ادامه تشــریح کرده اســت: »آیا می دانیم چرا تمدن 
درخشــان یونان رو به افول گذاشــت، درحالی که تمدن 

و فرهنگ ایرانی و بعد ایرانی - اســلامی، جهانگیر شد؟ 
دلیلش این بود که یونان تصور می کرد بر همه جهان غلبه 
فرهنگی و علمی دارد و به سرزمین های دیگر هیچ نیازی 
ندارد. قطع ارتباط با جهان، تمدن یونان را به سوی رکود 
و در خود مردن برد؛ درحالی که دانشــگاه جندی شاپور 
ایران همواره دانشجویان و علمای کشورهای دیگر از جمله 
یونــان را با آغوش باز می پذیرفــت و حتی از اطلاعات و 
دانش آنها نیز بهره می گرفت. پس از اسلام نیز دانشمندان 
مســلمان که نود درصد ایرانی بودند، با جهان در ارتباط 
بودند«.او همچنین با یادآوری اینکه در آن دوره ها هم آثار 
فیلسوفان و دانشمندان غربی به عربی برگردانده می شد و 
هم آثار ایرانی اسلامی به زبان های غربی ترجمه می شد، 
آورده است: »در آکادمی دانشمند بزرگ ایرانی ابوسلیمان 
سیستانی، از کشــورهای دیگر نیز برای کسب علم و نیز 
گفت وگوهای فلسفی، شرکت می کردند. بگذارید شمه ای 

از این دانشمند بگویم:
ابوســلیمان در اظهار نظر درباره سیاست و فلسفه وتأثیر 
فلسفه بر سیاست، بسیار قاطع بود. در نظر او سیاستمدار 
باید دانشــمندان را حمایت کند تا رستگار شوند و مردم 
دون پایه را کــه درکی عمیق و علمی از زندگی ندارند، از 
خــود دور کند زیرا آنان خود را به امرا نزدیک می کنند تا 

چند دیناری بیشتر به چنگ آوردند.
ابوسلیمان و فیلسوفان محفل او غالبا اجازه نمی دادند به 
جهت برخی کمک های مالی دربارها، بنیان های فلســفی 
آنان خدشه دار شود. به همین جهت، آزادگی خود را حفظ 
می کردند و از هیچکس بیم و هراسی نداشتند. عضدالدوله 
دیلمی با آنکه از حامیان سیســتانی )سجستانی( بود و او 
چند کتاب درباب فلاسفه یونان برای او تألیف کرده بود، 
با این حال نمی توانست اشــتباهات شاه را ندیده بگیرد. 
ابوســلیمان، هنگامی که عضدالدوله وفــات کرد و گروه 
هم مسلکان فلســفی وی صحنه ی حضورِ ۱۰ فیلسوف، 
دراطرافِ تابوت اســکندر کبیر را بازســازی کردند، و ۱۰ 
نفر دوطرف تابوت شــاه را گرفتند، گفت: این شــخص 
)عضدالدوله(، سنجشــی نادرســت از این دنیا داشت و 
برای آن ارزشــی زیاده از حــد، قایل بود. همین قدر بس 
که گفته شــود برای به دست آوردن سود در این جهان، 
جان خود را از دست داد«.عبدالحسین فرزاد در یادداشت 
خود همچنین یادآوری کرده اســت: »این عرایض من، از 
نوع اکنون زدگی نیســت، بلکه بنــده از همان اوایل دهه 
هفتاد، نسبت به فساد مالی هشدار داده ام و صدام حسین 
و خانــدان او را مثال آورده ام ) مقالات بنده در مطبوعات 
خودمان هست: عزیزم ما همه دزدیم – توبه فرمایان چرا 

خــود توبه کمتر می کنند- نقد فیلم ۳۰۰- و...( ایشــان 
)افخمی( و خیلی دیگر از دوستان فیلمساز ظاهرا اکنون 
حرفــی برای گفتن ندارند و اگر دارنــد )که حتما دارند( 
می ترسند به نقد سیاســی وارد شوند، چون ممکن است 
موقعیت خود را از دســت بدهند؛ وگر نــه امام علی)ع( 
وقتی به خلافت رسیدند، اولین سخن ایشان این بود که 
: »اگــر بیت المال به مهر زنان هم رفته باشــد، من آن را 
پس می گیرم«. پس امام علی)ع( اقتصاد را نخستین پایه 
خلافت خود می داند، زیرا آدم گرسنه دین و ایمان ندارد. 
به همین جهت بود که هنگامی که کمون پاریس )۱۸۷۱( 
به وسیله سوسیالیســت ها تشکیل شد، مخالفان به ویژه 
انگلیسی ها به آنها»- New Muslims -نومسلمان ها« 
می گفتند؛ زیرا رویکردهای اقتصادی آنها مانند مسلمانان 
بود«.این عضو هیأت علمی پژوهشــگاه علوم انســانی و  
مطالعات فرهنگی در پایــان درباره بهروز افخمی تصریح 

کرده است: 
»این فیلمســاز عزیز کارهای خوبــی در کانامه خود دار 
و مورد احترام بنده اســت، اما ظاهرا مدت ها از جامعه و 
مســائل آن فاصله گرفته  و اکنون دیگر درک درستی از 
مســائل و مصائب و مشکلات جامعه ایران و جهان ندارد. 
فیلــم آواتار را مثــال می زند. این فیلــم در حقیقت نقد 
جهان سرمایه داری ســت که به دنبال سود بیشتر، انسان 
مسخ شــده به تخریب جهان برخاسته است. علت فروش 
فیلم ها در آنجا به جهت خوش ساخت بودن آن هاست که 
صنعت سینما در آنجا خیلی قوی تر و پیشرفته تر از صنعت 
مثلا اتومبیل ســازی است. ما با آنها نمی توانیم در آن بعُد 
رقابت کنیم اما در ساختن فیلم های انسان گرا  و رئالیستی 
می توانیم کار کنیم و سطح فرهنگ و تفکر مخاطبان خود 
را بــالا ببریم. ما باید بکوشــیم تا عنصر نقد در جامعه به 
عنوان یک نهاد مدنی مانند مسجد و دانشگاه و کلیسا، به 
رسمیت شــناخته شود و هیچکس خودش را مبرّا از نقد 
نداند. در فرانسه فرانسوا ولتر، فیلسوف و نویسنده مشهور، 
نقد را وارد جامعه فرانســه کرد کــه بعد آخوندزاده نیز با 
 critique( مطالعــه آثار او نقد یا به قول خــود قریطیقا
( در آثارش در ایران مطرح کرد. ظاهراً این ســخن او بود 
که: »در ایران دست روی هرچیز که می گذاری ،باید از آن 
انتقاد شود«.به هرحال جای تأسف است که در کشور من 
برخی تصور می کنند که بیشتر حوزه های هنر به افلاس 
رسیده اســت، این ما هستیم که به افلاس رسیده ایم. به 

قول حافظ شیرازی:
هرچه هست از قامت ناساز بی اندام ماست

 ورنه تشریف تو بر بالای کس کوتاه نیست و علیه التکلان«

واکنش عبدالحسین فرزاد به سخنان افخمی

 دوستان فیلمساز یا حرفی ندارند یا می ترسند

محمدحسین فرح بخش با اشاره به اینکه نماینده اتحادیه 
تهیه کنندگان برای حضور در انتخابات هیات مدیره خانه 
ســینما باید یک هفته زودتر اعلام شــود،  تأکید کرد که 
اعلام نام محمدمهدی عســگرپور بــه عنوان نماینده این 

اتحادیه در زمان رأی گیری غیرقانونی است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، چندی پیش منوچهر شاهسواری 
از طرف اتحادیه تهیه کنندگان سینما به عنوان جایگزین 
سیدضیاء هاشمی در شورای صنفی پروانه ساخت معرفی 
شد که این انتخاب با واکنش محمدحسین فرح بخش از 

اعضای اتحادیه تهیه کنندگان روبرو شد.
فرح بخش در یادداشــتی؛ انتخاب منوچهر شاهسواری به 
عنوان جانشین سیدضیاء هاشمی در شورای صنفی پروانه 
ساخت را غیرقانونی دانست و از رئیس سازمان سینمایی 
درخواســت کرد که از پذیرش این جایگزینی پرهیز کند. 
پس از انتشــار این نامه، اتحادیه تهیه کنندگان با انتشار 
اطلاعیه ای از منوچهر شاهسواری و محمدمهدی عسگرپور 
حمایت و تأکید کرد که تصمیمات گرفته شــده با حضور 

حداقل شش نفر و پنج رای، قانونی و اجرایی است.
بــا این حال محمدحســین فرح بخش معتقد اســت که 
انتخاب منوچهر شاهسواری قانونی نیست. وی در گفتگو 
با خبرنگار ایلنا، خاطرنشــان کرد: هیئت مدیره اتحادیه 
تهیه کنندگان متشــکل از ۹ عضو اســت که در این بین؛ 
من و آقایان سیدضیاء هاشمی و مهدی کرم پور، از اعضای 
جامعه صنفــی تهیه کنندگان در این اتحادیه هســتیم. 
اتحادیه تهیه کنندگان علیه اظهارات من و جامعه صنفی 
اطلاعیه ای منتشــر کرده ولی باید مشخص شود که این 
اطلاعیه که از طرف اتحادیه منتشر شده در کجا به ثبت 
رسیده است؟ اگر این اطلاعیه در جایی به ثبت نرسیده، 
پس نمی تواند از طرف اتحادیه باشد چراکه در این صورت 
هرکــس از اعضای اتحادیه تهیه کنندگان می تواند حرفی 

بزند و آن را از طرف اتحادیه اعلام کند.
فرح بخش تصریح کرد: اعضای هیئت مدیره معتقدند که 
چــون ۶ نفر با این بیانیه موافق هســتند، پس نیازی به 
حضور دیگر اعضای هیئت مدیره در جلسه نیست. مطمئناً 
در صــورت حضور من یا دو نفــر دیگر اگر رأی گیری هم 
می شد رأی این ۶ نفر به نتیجه می رسید چراکه اکثریت 
آرا با آن هاســت اما باید دیگر اعضا هم در جلســه حضور 
داشته باشند. اگر من در آن جلسه بودم با وجود اینکه تنها 
یک رأی دارم، شاید می توانستم دیگر افراد را متقاعد کنم 

که نباید این بیانیه را منتشر کنند.
وی افــزود: نکته مهــم در این بین این اســت که آقای 
سیدغلامرضا موسوی دو هفته است که جلسات اتحادیه 
تهیه کننــدگان را تعطیل کرده اســت چراکه دوســتان 
نمی خواهند حرف های منطقی را بشنوند. وقتی شما جلسه 
را تعطیــل می کنید و ۶ نفره با هم بیانیه صادر می کنید، 
به این معناست که یک فضا برای لابی گری ایجاد شده و 
به همین دلیل تأکید دارم که این بیانیه کاملًا غیرقانونی 

است چراکه در جلسه هیئت مدیره اتحادیه تهیه کنندگان 
تصویب نشــده اســت؛ در غیر این صورت اعضای هیئت 

مدیره موظف به ارائه صورتجلسه هستند.
ایــن تهیه کننده در ادامه اظهاراتش تأکید کرد: زمانی که 
آقای شاهسواری؛ مدیرعامل خانه سینما بود، آیین نامه ای 
برای شورای صنفی نوشتند که صد در صد دولتی بود. ما 
به این آیین نامه اعتراض کردیم و گفتیم که این آیین نامه 
برای یک تشکل صنفی مناسب نیست، نقش دولت نباید 
اینقدر پر رنگ باشد و دولت در این تشکل صنفی تنها باید 
به عنوان یک ناظر حضور داشته باشد که جلوی تخلفات 
احتمالی را بگیرد. بنیانگذار شورای صنفی مرحوم سیف الله 
داد بود. این شــورا در اواخر سال ۱۳۷۶ تأسیس شد و تا 
امروز هیچگاه به این اندازه، شــورای صنفی؛ دولتی نبوده 

است.
وی افزود: ما به این اساسنامه کاملًا دولتی اعتراض کردیم، 
در هیئت مدیره تصویب شــد که اگر آیین نامه شــورای 
صنفی در هیئت مدیره تصویب شد آقای محمد احمدی 
به این شورا معرفی شــود. ما این شرط را گذاشتیم ولی 
آقایان ابوالحســن داوودی، علیرضا رئیســیان و غلامرضا 
موســوی بدون اینکه آیین نامه در اتحادیه تصویب شود 
آقای احمدی را به شورای صنفی معرفی کردند و جامعه 
صنفی تهیه کنندگان به نشــانه اعتراض در این جلسات 
شــرکت نکرد و پس از مدتی در غیاب ما آقای عسگرپور 
را به هیئت مدیره خانه سینما معرفی کردند. ما اعتراض 
کردیم که آقای عسگرپور تهیه کننده نیست و جدا از آن 
اگر قرار است کســی به عنوان نماینده تهیه کنندگان به 
هیات مدیره خانه ســینما برود، باید یک هفته قبل نام او 
اعلام شود اما متأسفانه همان روز انتخابات آقای عسگرپور 
معرفی شــد که کاری کاملًا غیرقانونی است و ما آن را به 

وزارت ارشاد هم اعلام کردیم اما متأسفانه وزارت ارشاد به 
دلایلی این تخلف را نادیده گرفت؛ با این حال ما از مراجع 

قانونی پیگیر این مسئله هستیم.
فرح بخش تأکید کرد: آقای عســگرپور عضو یکی از چهار 
تشکل تهیه کنندگان است اما فردی که قرار است به عنوان 
نماینده ما در هیئت مدیره خانه سینما حضور داشته باشد، 
باید شــاخصه تهیه کنندگی داشته باشد چراکه در هیئت 
مدیره آقای صدرعاملی نماینده کارگردانان است و در حال 
حاضر تهیه کنندگان نماینده ای که شاخصه این حرفه را 
داشته باشد، ندارند چراکه آقای عسگرپور اصلًا تهیه کننده 
نیست. انتخاب آقای عسگرپور به عنوان نماینده اتحادیه 
تهیه کنندگان در روز انتخابات تنها نشــان از لابی کردن 
دارد وگرنــه طبق قانون نام فــرد منتخب باید یک هفته 

قبل اعلام شود.
وی افــزود: در چهاردهم تیر ماه که ما در جلســه حضور 
نداشتیم خاتمه مأموریت آقای سیدضیاء هاشمی را اعلام 
می کنند درحالیکه تاریخ مأموریت آقای هاشــمی حتی 
به یک سال هم نرسیده اســت و از طرفی آقای موسوی 
ســه سال از ریاستشان در اتحادیه می گذرد و طبق قانون 
رئیس نباید بیشــتر از یک سال در این مسند باقی بماند. 
آقایان شاهســواری، موسوی، رئیسیان و داوودی با هم به 
توافق رسیده اند که آقای موسوی رئیس بماند و آن ها با هم 
آقای هاشمی را از شورای صنفی بیرون بیاورند. در همین 
راستا نامه ای به آقای خزاعی نوشتند که ایشان درخواست 
آن ها را نپذیرفت، سپس به هیئت مدیره خانه سینما نامه 
نوشته می شود و آقای عسگرپور هم به آقای خزاعی نامه 
می نویســد و ایشان تأکید می کنند که باید زمان دو سال 
مأموریت سیدضیاء هاشمی به پایان برسد. در نهایت آقای 
شاهسواری و عســگرپور نزد محمد خزاعی می روند تا او 

را متقاعد کنند که موفق نمی شــوند. در نهایت متأسفانه 
کسالتی برای آقای هاشــمی پیش آمد که در آی سی یو 
بســتری شــدند و این افراد از فرصت اســتفاده کردند و 
تصمیــم گرفتند آقای شاهســواری را جایگزین او کنند 
که البته تا بهبودی حال ســیدضیاء هاشمی صبر کردند، 
ایشان به جلسه رفت و در جلسه اعلام شد که طی نامه ای 
آقای شاهسواری به عنوان نماینده هیئت مدیره اتحادیه 
تهیه کنندگان به شورای صنفی پروانه ساخت معرفی شده 
اســت. این رفتار ناجوانمردانه است و وقتی شخصی مثل 
من درباره این اتفاق روشــنگری می کند نامش فحاشــی 
نیســت، من فقط خیلی روشن و شفاف تخلفات را مطرح 

کردم.
فرح بخــش تأکید کرد: آقای شاهســواری تأکید دارد که 
جوانان باید وارد این عرصه شوند اما در عمل رفتار دیگری 
می کنند و من در جلســه ای هم گفتم که اگر ایده شــما 
حمایت از جوانان اســت چرا خودتان به شــورای پروانه 
ســاخت رفته اید؟ در این ســال ها که مسئولیت داشتید 
چه کاری برای ســینماگران انجام دادیــد که هنوز هم 
نمی خواهید این عرصه را رها کنید؟ باید به این پرسش ها 
پاســخ دهند اما متأســفانه با نگاه تمامیت خواهانه ای که 
دارند اصلًا مایل به پاســخ گویی نیســتند. کسی که در 
شورای پروانه ساخت حضور دارد باید اطلاعات روز داشته 
باشد و این در حالی است که آقای شاهسواری سال هاست 

فیلمی تهیه نکرده است.
وی افزود: سیدضیاء هاشــمی فردی فعال در این عرصه 
است و فیلم می سازد، همیشه در دسترس است و هر زمان 
که با او تماس بگیرید با شما صحبت می کند و حرفتان را 
می شنود اما اصلًا آقای شاهسواری را نمی توان پیدا کرد و 
این فرد چگونه می تواند در جایگاهی قرار بگیرد که برای 
سینماگران مهم و حیاتی است؟ سینماگران نیازمند کسی 
هستند که در شورای پروانه ساخت در جناح آن ها بایستد. 
آقای عســگرپور که چندین پست در بخش های مختلف 
فرهنگی و هنری دارند چگونه می توانند نماینده ای پیگیر 
و فعال برای تهیه کنندگان در هیئت مدیره خانه ســینما 
باشند؟ درخواست من این است که این دوستان پست ها 
را رها کنند تا جوانان وارد این عرصه شــوند؛ من اگر این 
حرف را می زنم کسی هستم که کاملًا در بخش خصوصی 
کار می کنــم و هیــچ وابســتگی ندارم.تهیه کننده فیلم 
سینمایی »مستانه« در پایان تأکید کرد: اختلاف جامعه 
صنفی تهیه کنندگان با این افراد این اســت که می گوید 
ما تهیه کننده هستیم، سرمایه فیلم مان را خودمان تأمین 
می کنیم و این افراد فقط از نهادها و افراد مختلف سرمایه 
می گیرند و فیلم می سازند و به نوعی سرمایه در سینما را 
نابود می کنند. متأسفانه دایره ای شکل گرفته که دوستانی 
در کنار هــم با لابی گــری از نهادهای دولتی ســرمایه 
می گیرند، فیلم می ســازند و سعی دارند کنترل نهادهای 

صنفی را هم در دست بگیرند.

اعتراض محمدحسین فرح بخش به اتفاقات اخیر شورای صنفی پروانه ساخت:

روند معرفی عسگرپور به هیات مدیره خانه سینما غیرقانونی بود
تاکید وزیر ارشاد به پیگیری حقوقی برخی اظهارنظرها 

در فضای مجازی درباره هنرمندان موسیقی
در پی انتشــار کلیپی در فضای مجازی با محتــوای توهین به هنرمندان حوزه 
موســیقی که با واکنش برخی از اهالی موسیقی از جمله نامه سه عضو شورای 
هنری ارکســتر ملی ایــران خطاب به وزیر فرهنگ همــراه بود، محمد مهدی 
اســماعیلی دســتور پیگیری ویژه در این خصوص را صادر کرد. به گزارش ایلنا 
به نقل از  مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پس از انتشار این محتوای 
ویدیویی ضمن ابراز تأسف در خصوص انتشار چنین ویدیویی در مورد هنرمندان 
موســیقی کشور، با تاکید بر اینکه وزارت فرهنگ هیچ توهینی به جامعه هنری 
نجیــب ایران را بر نمی تابد، خطاب به اداره کل حقوقی این وزارتخانه دســتور 

پیگیری حقوقی و قضایی این مسئله را صادر کرد. 
گفتنی است، با انتشار کلیپی توهین آمیز به جامعه موسیقی در فضای مجازی، 
سه عضو شورای هنری ارکستر ملی ایران با انتشار متنی خطاب به وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی نسبت به انتشار این کلیپ درباره موسیقی در فضایی مجازی، 

واکنش نشان دادند.

اقدام عجیب دبیر جشنواره موسیقی فجر
در حالی که کمتر از ۲۰ روز به برپایی جشنواره موسیقی فجر باقی مانده است، 
به نظر می رســد این جشنواره توسط دبیرِ خود با حاشیه جدیدی مواجه شده 
است. به گزارش ایســنا، دبیر هنری سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر 
در آستانه برگزاری این جشــنواره در اقدامی قابل تامل به بازنشر ویدیویی از 
اظهارات علی اکبر رائفی پور، حاوی لفظی ناشایست و رکیک درباره هنرمندان 
موســیقی، پرداخته و ادامه همکاری با جشنواره را به عذرخواهی رسمی او از 
اهالی موسیقی منوط دانسته است؛ ویدیویی که ظاهر فرد سخنرانی کننده در 

آن هم بیانگر قدمت چند ساله آن است. 
بهزاد عبدی ـ آهنگساز، رهبر ارکستر و دبیر هنری سی و هشتمین جشنواره 
موســیقی فجر ـ  این ویدیو را در صفحه شــخصی خود بازنشر داد و سپس 
اعلام کرد، »در صورتی که ایشــان رســمی از هنرمندان موسیقی این کشور 
عذرخواهی نکند، دیگر هیچ مســؤولیتی را برای موسیقی عزیز کشورم قبول 
نخواهم کرد و اســتعفای خود را از این مســؤولیت اعلام مــی دارم.« در ادامه 
این اتفاق که در آســتانه برپایی جشنواره موسیقی فجر صورت گرفته و البته 
پرســش ها و گمانه هایی را درباره علت آن در ذهن مخاطب ایجاد کرده است، 
اعلام شد که سه عضو شورای هنری ارکستر ملی ایران با انتشار متنی خطاب 
به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، نسبت به این اظهارات درباره موسیقی واکنش 
نشــان دادند. اتفاقا یکی از امضاءکنندگان ایــن بیانیه هم بهزاد عبدی ـ دبیر 
جشنواره موسیقی فجر ـ به همراه علی رحیمیان و امیر بکان بود. در متن این 
نامه ابراز امیدواری شده است، با ورود و پیگیری وزیر به این موضوع، مقدمات 
عذرخواهی رســمی و کتبی فرد مورد نظر، از اهالی شریف و نجیب موسیقی، 

مهیا شود. 
در بخشی از این نامه همچنین آمده که »این آزمون خوبی خواهد بود، در این 
شــرایط صعب و ســخت، که متولی اصلی فرهنگ و هنر، چه میزان، مدافع و 
یاریگر مجموعه تحت مسؤولیت خود است، هنرمندانی که سالیان متمادی با 
همه ناملایمات و توهین ها، صادقانه و خالصانه کار کرده اند و چراغ موســیقی 
کشور را زنده نگه داشته اند. این مطالبه به حق، آزمونی است برای سنگربانان 
کنونی فرهنگ و هنر، باشد که سرافراز بیرون آیند.« خبرنگار ایسنا مطلع شد 
که در پی این اقدام ها، مســؤولان مربوط در معاونت هنری و دفتر موســیقی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در حال بررســی موضوع برای اتخاد موضع 

احتمالی هستند.

زمان و مکان مراسم تشییع پیکر مسعود سپهر اعلام شد
خانه هنرمندان ایران میزبان مراســم تشــییع پیکر مسعود سپهر ـ هنرمند 
باســابقه عرصه گرافیک کشورمان ـ می شود. مســعود سپهر پس از دو هفته 
بی هوشی کامل، صبح یکشنبه ـ ۹ بهمن ماه ـ در بیمارستان شهدای تجریش 
درگذشت. این هنرمند از نسلی بود که بنیان های گرافیک معاصر را تعریف کرد. 
ایرج میرزاعلیخانی ـ رئیس هیات مدیره انجمن صنفی طراحان گرافیک ایران 
ـ در گفت وگویی با ایســنا جزییات مراسم تشییع و خاکسپاری مسعود سپهر 
را اعلام کرد و گفت: اگر اتفاق عجیب و غریبی رخ ندهد، مراســم خاکسپاری 
مسعود سپهر، هنرمند طراح گرافیک روز چهارشنبه ـ ۱۲ بهمن ماه ـ ساعت 
۱۰ صبح از مقابل خانه هنرمندان برگزار خواهد شــد و سپس پیکر ایشان در 

قطعه هنرمندان بهشت زهرا )س( به خاک سپرده خواهد شد. 
مســعود سپهر در ســال ۱۳۳۵ در تهران به دنیا آمد و در سال ۱۳۵۶ از کالج 
چــاپ لندن فارغ التحصیل شــد و دارای مدرک لیســانس طراحی گرافیک، 
تایپوگرافی و برنامه ریزی چاپ بود. او در ســال ۱۳۵۱ مدرک فوق لیســانس 
خود را در این رشته اخذ کرد. سپهر همچنین دارای مدرک دکترای حرفه ای 
از وزارت فرهنــگ و آموزش عالی بود و از ســال ۱۳۷۲ آموزش تکمیلی را از 
مرکز آموزشی اپل پاریس دنبال کرد. بسیاری از نشانه های شهری و علائم مترو 

تهران از طراحی های او بود.

جشنواره فجر به سیستان و بلوچستان رسید
عبدالرضا سهرابی ـ مدیرکل هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و رئیس شــورای سیاستگذاری پانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر ـ 
با حضور در اســتان سیستان و بلوچستان، نمایشگاه بخش »تجسم هنر« این 

استان را افتتاح کرد. 
به گزارش ایسنا به نقل از ستاد خبری پانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی 
فجر، عبدالرضا ســهرابی مدیرکل هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی که برای افتتاح نمایشــگاه بخش »تجسم هنر« به استان سیستان و 
بلوچســتان سفر کرده است، روز یکشــنبه در آیین افتتاح این رخداد هنری 

حضور یافت و نمایشگاه بخش »تجسم هنر« استان را افتتاح کرد.
مدیرکل هنرهای تجسمی در جریان افتتاح نمایشگاه آثار منتخب هنرمندان 
بخش »تجســم هنر« استان سیستان و بلوچســتان گفت: هنرمندان شریف 
استان سیستان و بلوچستان با موقعیت شناسی دقیق و هوشمندانه ضمن حفظ 
مرزهای هنری، مرزهای سیاسی کشور را نیز با قلم خود حفظ می کنند. وی ادامه 
داد: هنرمندان فهیم استان سیستان و بلوچستان نشان دادند که چگونه پس 
از گذشت ۴۴ سال همچنان پای آرمان های انقلاب اسلامی ایستاده اند و برای 
حرکت در امتداد گام دوم انقلاب، مصمم هستند. رئیس شورای سیاستگذاری 
پانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر تصریح کرد: به رغم شرایط سیاسی 
و اجتماعی کشور، امسال برای نخستین بار تمامی استان ها در جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر شرکت کردند که این یک پیام جدی برای دشمنان ایران به همراه 
دارد. سهرابی ادامه داد: مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای پیشبرد 
سیاســت عدالت فرهنگی مصمم است و حرکت در این مسیر را سرلوحه کار 
خود قرار داده است. هم اکنون ستاد ویژه ای در وزارت  فرهنگ و ارشاد اسلامی 
باهدف توجه به مناطق محروم و نه صرفاً مراکز استان ها، تشکیل شده است که 
 به شناسایی افراد و هنرمندان فعال عرصه هنرهای تجسمی در سطح استان ها 

و شهرستان ها می پردازد. 

اخبارکوتاه

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابرآراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اســناد واملاک شهرستان سنندج، 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وســیله مشخصات املاک 
در دونوبت به فاصله ۱۵ روز در روزنامه کثیرالانتشار و محلی آگهی می گردد. در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور ســندمالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ 
انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم نموده و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند. بدیهی اســت 
در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد 

شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست. صادره سنندج
۱- ششــدانگ یک قطعــه باغ بنام آقــای منصور خدادوســت  فرزند محمد حســن 
صــادره ســنندج تحــت پــلاک ۱۰۴ فرعــی از ۵ اصلــی بخــش ده منطقه ۲ســنندج 
 بــه مســاحت ششــدانگ ۳۰۳۵/۵۰ مترمربــع جــزء نســق زارعانــه شــماره ۲۰۲۶۴ 

مورخه ۴۶/۷/۷ بنام آقای عبداله خسروی
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۱۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۱/۲۶
هیوا احمدیان – رئیس ثبت منطقه ۲سنندجشماره م.الف:۲۴۷۹

رئیس سازمان صداوسیما گفت: بعضی از افراد یا جریانات، 
مغرضانه و عجولانه درباره بودجه صداوسیما قضاوت می کنند. 
بعضی از دوستان هم بدون اطلاع این کار را انجام می دهند 
یعنی دقتی در جداول نمی کنند. ما در جلســه مفصلی که 
با کمیسیون فرهنگی مجلس داشتیم آنجا کاملا مشخص 
و اثبات شــد برخلاف چیزی که توســط بعضی از رسانه ها 
منتشــر شــده و بعضی از افراد هم عنوان کردند، افزایش 
بودجه صداوسیما برای ســال آینده در جداول پیشنهادی 
دولت کمتر از ۱۰ درصد و حدود ۵/۹ درصد اســت. یعنی 
عمــلاً یکی از پایین ترین میــزان افزایش بودجه ها در بین 
دســتگاه های فرهنگی، به صداوســیما تعلق گرفته است. 
پیمان جبلی در گفت وگو بــا خبرنگار ایلنا، درباره موضوع 
افزایش بودجه صداوسیما که محل انتقاد برخی از نمایندگان 

مجلس شده است، گفت: متاسفانه یا خوشبختانه صداوسیما 
بــه دلیل جایگاه بســیار مهمی کــه دارد در معرض دید، 
قضاوت و زیر ذره بین قرار دارد. رئیس ســازمان صداوسیما 
خاطرنشــان کرد: ما عادت داریم هر سال که لایحه بودجه 
توسط رئیس جمهور به مجلس ارائه می شود قبل از این که 
آقای رئیس جمهور از مجلس بیرون بیایند، اولین جایی که 
بودجه اش مورد نقد قرار می گیرد، صداوســیما است، البته 
نمی خواهم کسی را متهم کنم، اما چون این اتفاق با عجله 
می افتد بعضی از افراد یا جریانات، مغرضانه و عجولانه درباره 
بودجه صداوســیما قضاوت می کنند. بعضی از دوستان هم 
بدون اطلاع این کار را انجام می دهند یعنی دقتی در جداول 
نمی کنند. ما در جلســه مفصلی که با کمیسیون فرهنگی 
مجلس داشــتیم آنجا کاملا مشخص و اثبات شد برخلاف 

چیزی که توســط بعضی از رسانه ها منتشر شده و بعضی 
از افراد هم عنوان کردند، افزایش بودجه صداوســیما برای 
سال آینده در جداول پیشنهادی دولت کمتر از ۱۰ درصد 
و حدود ۵/۹ درصد اســت. یعنی عملًا یکی از پایین ترین 
میــزان افزایش بودجه ها در بین دســتگاه های فرهنگی، 
به صداوســیما تعلق گرفته است. وی یادآور شد: البته ما 
چالش هــا و تنگناهای دولت محترم را درک می کنیم اما 
با توجه به اهمیت رســانه ملی به ویژه در شــرایطی که 
جامعــه انتظار تحــول، تولیدات فاخــر و کارهای جدید 
را از رســانه ملی دارد، یک مقــدار انتظار ما از مجلس و 
کمیســیون فرهنگی و تلفیق و دولت این اســت که این 
شــرایط و ضرورت ها را در نظر بگیرند که ما ان شاءالله با 

خیال راحت تری بتوانیم کارمان را انجام دهیم.

جبلی:

برخی افراد و جریان ها، مغرضانه و عجولانه درباره بودجه صداوسیما قضاوت می کنند


